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- To wielka satysfakcja dla mnie po dłuższej przerwie spotkać się znowu z moim 

serdecznym przyjacielem i przyjacielem Polski premierem Kanady. 

Współpracowaliśmy bardzo intensywnie, kiedy byłem szefem Rady Europejskiej. 

Tematy były podobne, ale mniej dramatyczne. 

- Pracowaliśmy razem dokładnie w tym samym duchu, w sprawach Ukrainy i Rosji. 

Wtedy wojna była wydawało się pod kontrolą. Mieliśmy na scenie międzynarodowej 

tych samych sojuszników i tych samych oponentów.  

- Muszę powiedzieć, że właściwie w każdej sprawie prezentowaliśmy identyczne 

stanowisko. I mogę satysfakcję dziś powiedzieć, że Kanada i Polska prezentują 

identyczne stanowisko, jeśli chodzi o kwestie najważniejsze, polityczne, myślę tu 

głównie o napaści Rosji na Ukrainę i przyszłość naszego regionu. 

- Premier Trudeau wrócił właśnie z Kijowa. Ja byłem tam 3 tygodnie temu. Mamy 

podobne wrażenia, podobne intencje - Ukraina potrzebuje naszej pomocy w wojnie  

z Rosją. Wszystkie państwa Zachodu powinny działać bardziej zdecydowanie. Mamy 

co najmniej kilka możliwości, aby presję na Rosję zwiększyć i to w sposób bardzo 

wydatny.  

- Rozmawialiśmy dzisiaj długo między innymi o aktywach rosyjskich, Rosyjskiego 

Banku Centralnego zamrożonych w bankach zachodnich i całego świata - także  

w Japonii. Trwa w tej chwili dyskusja w Europie i w innych krajach o tym, jak użyć te 

środki na rzecz Ukrainy, na rzecz odbudowy Ukrainy. I prezentujemy tutaj identyczne 

stanowisko. Będziemy pracowali z panem Premierem, z naszymi przyjaciółmi  

w Europie, w Stanach Zjednoczonych, w Japonii, aby decyzję o użyciu tych środków 

na rzecz Ukrainy i przeciwko agresji rosyjskiej. To wydaje się rzecz dla nas oczywista 

i nad którą warto pracować. Mówimy bagatela o 300 miliardach dolarów, które mogą 

być użyte i powinny być użyte na rzecz Ukrainy w jej wojnie, w jej obronie przed agresją 

rosyjską.  

- Rozmawialiśmy także o innych konsekwencjach wojny. Kanada i Polska mają 

podobne doświadczenia, jeśli chodzi o gościnność wobec Ukrainek i Ukraińców. Wy 



 

 

macie blisko półtora miliona Ukraińców u siebie, w Kanadzie. My prawie dwa razy 

więcej. To także buduje pewien typ wrażliwości, głębszy niż u wielu innych polityków. 

- Dziękuję także za zrozumienie innych kontekstów sytuacji w naszym regionie. 

Przypomniałeś mi swoje doświadczenia ze strajków i demonstracji rolników  

i transportowców w Kanadzie. Pamiętamy ten też dość dramatyczny moment 

najnowszej historii Kanady. Dziękuję za zrozumienie argumentów polskich rolników. 

To nie jest prosta sprawa. Ja to wiele razy już tłumaczyłem, także naszej opinii 

publicznej i naszym przyjaciołom w Ukrainie.  

- Polscy rolnicy, polscy producenci żywności, bronią swoich interesów. Cała Europa 

jest ogranięta dzisiaj tym niepokojem. Trzeba szukać rozwiązań, rozmawialiśmy o tym, 

jak Kanada i Polska mogłaby zwiększyć radykalnie możliwości eksportu ukraińskiego 

zboża do krajów głodujących, potrzebujących. Ten temat zawisł w powietrzu, ale tak 

naprawdę nikt na serio się tym nie zajął. Polska jest gotowa aktywnie uczestniczyć, 

także współfinansować tego typu działania, co mogło by być wielką ulgą dla polskich  

i europejskich rolników, dla Ukrainy i dla tych, którzy na tanią żywność czekają  

w innych regionach świata. Będziemy mieli nad czym wspólnie pracować.  

- Jestem też bardzo usatysfakcjonowany twoimi słowami na temat naszej przyszłej 

współpracy w energetyce jądrowej. Poinformowałem naszych kanadyjskich przyjaciół, 

że jesteśmy zaawansowani we wspólnym przedsięwzięciu polsko-amerykańskim. 

Premier Trudeau poinformował mnie, że w tym także obecna jest Kanada pośrednio, 

ale firmy z którymi współpracujemy w tym przedsięwzięciu polsko-amerykańskim, to 

są także w jakiejś mierze firmy kanadyjskie. Co czyni ten projekt jeszcze bardziej 

atrakcyjny. 

- Rozmawialiśmy o współpracy i to dobrze zorganizowanej, formalnej też współpracy, 

jeśli chodzi o tak zwane małe reaktory - tak zwane SMR-y. Tutaj Kanada jest liderem 

światowym i to brzmi bardzo, bardzo obiecująco - możliwość wspólnej pracy nad tym 

modelem energetyki. Polska jestem tym bardzo zainteresowana. 

- Bardzo jeszcze raz dziękuję za to, że znalazłeś czas w tym bardzo napiętym czasie 

i mam nadzieję, że dzisiejszy dzień zakończy się też pozytywną puentą. Czekamy 

wszyscy na wynik głosowania w Budapeszcie. Jest realna szansa, że NATO stanie się 

silniejszą organizacją, i że Szwecja stanie się wreszcie pełnoprawnym członkiem 

NATO. 

- Mówimy tu o ratyfikacji przez parlament węgierski. Będę też jutro o tym rozmawiał  

w Pradze na spotkaniu Grupy Wyszehradzkiej. Będę bardzo otwarcie argumentował 

wobec naszych partnerów tu w regionie, jak potrzebna jest solidarność wobec Ukrainy 

i solidarność wszystkich bez wyjątku. Kanada i Polska są tutaj świetnym przykładem. 



 

 

Jeszcze raz dziękuję za wszystko, co dla naszej przyjaźni, naszej współpracy zrobiłeś 

do tej pory i czekamy na więcej. 

 


